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portant pillars of economy to any state in the world. It is an everlasting resource to that economy that supposocial 
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 دكتوراه الشهادة :
 

 

 تحليل جيوبوليتيكي للبعد الاقتصادي في سياستي الولايات المتحدة الأمريكية و الصين إزاء العراق

و الصيني ,و ذلك لما يمتلكه  الأمريكيمكانة جيوستراتيجية مهمة في التفكير الاستراتيجي يشغل العراق 

العراق من موقع جغرافي مميز في منطقة الخليج العربي و امتلاكه لاحتياطي نفطي هال , فضلا  عن 

التي جعلت من العراق دولة استقطاب في التوازن العالمي و سيظل العراق  الأمنيةالاعتبارات السياسية و 

ركات الدول الكبرى وصفه يشكل أفضل مجال جغرافي لتحمركزاٌ للشد و الجذب الدوليين لعقود قادمة ,ب

 برمتها الأوسطرق شمنطقة السيطرتها و نفوذها الجيوستراتيجي على مفاتيح منطقة  أحكامالجيوبولتيكية و 
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  Iraq Occupied an important  geostrategic  position in the  THINKING OF THE USA  AND CHINA . 

This is because Iraq has distinct geographic LOCTION IN THE  Arabian Gulf region   and possesses  

huge oil reserves ,as well as political and security considerations that have made Iraq a polarizing 

Country ,for decades , as having the best geographical movements , and tighten their geopolitical 

control over the entire Middle East    


